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Texte]
The Chairman: Can I ask you to let another member 

nave the floor for a second? Mr. Soetens for the final 
question, because we have run out of time.

Mr. Soetens: First of all, I have to compliment your 
group on the brief. I found it to be one of the better ones 
I have read, not being negative to the others. I understood 
the plight or the concerns of your industry very well by 
the brief, so I should comment on it.

In your brief you have made comment about the fact 
that you are having ongoing discussions with the 
government. There were some 14 issues, I believe. In fact 
you issued a press release some while back on the 
outstanding issues. Now, many of them I believe have 
been dealt with. Has the government been responsive in 
the overall? And since the press release, have there been 
any more resolved to your satisfaction? To me, it seemed 
the government was going in the direction you wanted on 
an awful lot of issues, and I guess I would like to hear if 
there is anything further on that.

Mr. Lawson: Yes, I would comment that we have had 
extremely good co-operation within the Department of 
Finance. The answer to the question have any other issues 
been resolved unfortunately has to be negative at this 
point. That is not to say that we do not anticipate that 
they ultimately will be. You are referring specifically to 
issues on such things as the GST treatment on package 
tours, transportation in the broader sense, and convention 
business. We would like to see those included in the 
rebate mechanism or a tax rebate for foreign visitors.

Mr. Soetens: So those issues are still outstanding.

Mr. Lawson: There are issues outstanding. We have not 
been turned down on them, but we would hope this 
committee perhaps would apply whatever appropriate 
input it would have to the Department of Finance to 
encourage them to look favourably upon those other 
considerations we put forward.

Mr. Soetens: And has your organization also 
communicated with the Minister of Tourism?

Mr. Lawson: Yes, we have.
Mr. Soetens: He sits at the Cabinet table too, I gather.
Mr. Rowe: We have constant dialogue there.

The Chairman: I want to thank you for coming 
tonight. It is an excellent brief and an excellent 
presentation.

Mr. Lawson: Thank you.
Mr. Manley: Mr. Chairman, without asking a question, 

I think it would worth pointing out to the witnesses that 
when the Canadian Bankers’ Association was present 
before us we raised the issue of their treatment of their 
tourism customers, and I think if I am not mistaken we 
received less than an entirely frank reply, given the

[Traduction]
Le président: Pourriez-vous laisser quelqu’un d’autre 

poser une question? Monsieur Soetens, c’est à vous de 
poser la dernière question puisque notre temps est 
presque éccoulé.

M. Soetens: J’aimerais d’abord féliciter votre groupe de 
son mémoire. Sans vouloir déprécier les autres qui nous 
ont été présentés, je crois que le vôtre était l’un des 
meilleurs qu’il m’a été donné de lire. Je comprends 
maintenant très bien la situation dans laquelle se trouve 
votre industrie.

Vous soulignez dans votre mémoire que vous participez 
actuellement à des discussions avec le gouvernement, 
lesquelles portent, si je ne m’abuse, sur 14 points. Vous 
énumériez il y a quelque temps dans un communiqué les 
questions qui sont toujours à l’étude. Je pense qu’il n’en 
reste plus beaucoup. Le gouvernement s’est-il montré 
conciliant dans l’ensemble? Depuis la diffusion du 
communiqué, avez-vous obtenu satisfaction sur d’autres 
points? J’ai eu l’impression que vous aviez obtenu 
beaucoup de concessions du gouvernement, et j’aimerais 
savoir si c’est bien le cas.

M. Lawson: Nous avons obtenu une excellente 
collaboration du ministère des Finances. D’autres 
questions n’ont malheureusement pas été réglées depuis la 
diffusion du communiqué auquel vous faites allusion. 
Nous avons cependant bon espoir qu’elles le seront un 
jour ou l’autre. Vous pensez plus précisément à 
l’incidence de la TPS sur les voyages organisés, sur les 
transports en général et sur les congrès. Nous voudrions 
que les visiteurs étrangers bénéficient d’un 
remboursement de taxe pour ces activités également.

M. Soetens: Ces questions n’ont donc toujours pas été 
réglées.

M. Lawson: On ne nous a pas communiqué de décision 
finale sur ces questions, mais nous aimerions bien que le 
Comité fasse pression auprès du ministère des Finances 
pour qu’il nous donne satisfaction.

M. Soetens: Votre organisme s’est-il aussi adressé au 
ministre du Tourisme?

M. Lawson: Oui.
M. Soetens: Ce dernier siège bien sûr au Cabinet.
M. Rowe: Le Cabinet est au courant de nos 

préoccupations.
Le président: Je vous remercie d’être venu nous 

présenter ce soir un excellent mémoire.

M. Lawson: Je vous remercie.
M. Manley: Monsieur le président, je ne veux pas poser 

une question, mais je pense que nos témoins aimeront 
savoir que nous avons discuté de la question du tourisme 
avec les représentants de l’Association des banquiers du 
Canada qui, si je ne m’abuse, ont fait preuve de beaucoup 
de réticence compte tenu du témoignage que nous venons


